
Social- og Sundhedsudvalget
Tirsdag den 11. august 2020 - kl. 13:00
Mødecenter C - Lokale 29 på Ballerup Rådhus
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Mette Vaaben Mortensen (direktør) - Deltog

Afbud/Fraværende

Eva Borg (centerchef for Voksne og Sundhed) - Afbud

Punkt 1 Meddelelser

Beskrivelse
Sundheds- og Ældreministeriet har imødekommet Brydehusets ansøgning om styrkelse af1.
den kommunale indsats af alkoholbehandling af dobbeltbelastede borgere.
Projektperioden løber over årene 2020 og 2021, og Ballerup Kommune er nu bevilliget
henholdsvis 204.255 kr. i 2020 og 84.517 kr. i 2021. Midlerne er øremærket
døgnbehandling til borgere med samtidigt misbrug og psykiatriske lidelser.Bilag
1 bilag
 
KKR Hovedstaden har besluttet, at der fremadrettet udarbejdes en årlig monitorering af2.
det specialiserede socialområde. Monitoreringen indeholder udgiftsudvikling, udvikling i
modtagertal, enhedsprisudvikling mv.Monitoreringen udarbejdes tværkommunalt.
Formålet er at tilvejebringe et datagrundlag, der kan kvalificere styringsdrøftelserne på



det specialiserede område i kommunerne.Bilag
2 bilag
 
Arbejdsgang vedrørende central håndtering af tilsynssager, som blev vedtaget i Social- og3.
Sundhedsudvalget den 5. marts 2019, er blevet tilrettet i maj 2020. Ændringerne er
markeret med rødt i bilag.Bilag
1 bilag
 
Ankestyrelsen har fremsendt del 1 af deres tilsynsudtalelse vedrørende brugen af4.
konsulentfirmaer på det sociale område, herunder ud fra betalingsmodellen no-cure-no-
pay.Bilag
2 bilag
 
Regeringen og KL er blevet enige om, at det skal være obligatorisk for alle skoler i5.
Danmark, der har optag af børn og unge under 18 år, at indføre røgfri skoletid fra
skoleåret 2020/2021. Røgfri skoletid betyder, at eleverne ikke må ryge i skoletiden –
heller ikke, hvis de forlader skolens område. Røgfri skoletid er et af initiativerne i den
nationale handleplan mod børn og unges rygning.

Administrationen er i gang med at indsamle viden og erfaringer om, hvordan røgfri
skoletid kan forberedes og udmøntes bedst muligt på skoler samt i fritids- og
klubordninger. Som en del af denne proces skal der tages stilling til, hvilke konsekvenser
det skal have for eleven at overtræde kravet om røgfri skoletid, samt hvordan reglerne
skal håndhæves.Der fremlægges en sag på udvalgsmøderne i september 2020
vedrørende processen for røgfri skole i Ballerup Kommune.Bilag
1 bilag

 

Økonomiopfølgning på det specialiserede voksenområde samt myndighedsrammen pr.6.
juni 2020.Bilag
1 bilag
 
Forud for sagerne på plejehjem i Århus og Randers har lederne på Ballerup kommunes7.
plejecentre og botilbud allerede sat fokus på begrebet ”forråelse”. I forlængelse af dette
har Ballerup Kommune taget kontakt til FOA og DSR for at invitere til samarbejde om
yderligere fokus på forråelse, på den sunde kultur, hvor det er legalt og naturligt at
medarbejderne og lederne taler med hinanden om det, der er svært. Der vil på mødet
være en mundtlig orientering om de foreløbige tiltag.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 2 Anden budgetopfølgning for 2020 på
bevillingsrammerne under Social- og Sundhedsudvalget



Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 31. marts 2020 Punkt 2

Indhold

Sammendrag

Anden budgetopfølgning for 2020 for Social- og Sundhedsudvalget godkendes med henblik på
at indgå som en del af Ballerup Kommunes samlede anden budgetopfølgning for 2020, der
forelægges for Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen.

Konsekvensen af anden budgetopfølgning er, at budgettet for Social- og Sundhedsudvalgets
samlede bevillingsrammer nedjusteres med 2,7 mio. kr. i forhold til det korrigerede budget for
2020.

COVID-19

Budgetudgangspunktet for denne budgetopfølgning tager udgangspunkt i første
budgetopfølgning plus de COVID-19-udgifter, som blev godkendt af Kommunalbestyrelsen i
mødet den 22. juni 2020.

P/L-regulering af budget 2020

Budgettet for 2020 skal nedjusteres på servicerammen. Det skyldes, at der er en lavere pris- og
lønudvikling end oprindeligt forudsat ved budgetvedtagelsen, bl.a. på grund af coronakrisen.
Dette fremgår af ”Aftale om kommunernes økonomi for budget 2021”. På denne baggrund er
driftsbudgettets bevillingsrammer inden for servicerammen nedjusteret med 5 mio. kr. ved
anden budgetopfølgning 2020.

Baggrund

I henhold til "Tidsplan for budgetlægning 2021, budgetopfølgningerne 2020 og
regnskabsaflæggelsen 2019" skal de enkelte fagudvalg behandle opfølgning på budget 2020 tre
gange årligt.

Udvalgets bevillingsrammer

50.52 Tilbud til ældre pensionister
50.54 Tilbud til voksne med særlige behov
50.56 Sundhed og forebyggelse
50.58 Boligstøtte.

Sagsfremstilling

Ved anden budgetopfølgning har administrationen beregnet det forventede forbrug for Social-



og Sundhedsudvalgets bevillingsrammer for 2020. Konsekvensen er, at budgettet på udvalgets
bevillingsrammer skal nedjusteres med 2,7 mio. kr. i forhold til det korrigerede budget for 2020.

På bevillingsrammen nedjusteres udgifterne inden for servicerammen med 2,7 mio. kr., mens
udgifterne uden for servicerammen ikke påvirkes i 2020.

For budgetårene 2021-2024 vil konsekvensen være, at budgettet skal forøges med 2,3 mio. kr. i
2021, forøges med 2,5 mio. kr. i 2022, forøges med 2,1 mio. kr. i 2023 og forøges med 2,1 mio.
kr. i 2024.

Årsagen til forøgelsen af budgettet i 2020 og 2021-2024 skyldes i store træk:

Budgetterne korrigeres med i alt -1,8 mio. kr. som følge af pris- og lønregulering
vedrørende 2020 (ramme 50.52, 50.54, 50.56 og 50.58).
Forøgelse af budget til medfinansiering af sundhedsvæsenet i 2021-2024, således at
budgettet svarer til den forventede aconto-betaling besluttet af Sundheds- og
Ældreministeriet (ramme 50.56).
Teknisk omflytning af budget på 1,5-2 mio. kr. årligt til Brydehuset på ramme 50.54 i
forbindelse med organisationsændring (ramme 50.54)
Der er sket en stigning i visiterede timer til hjemmehjælp og dermed de løbende udgifter
til hjemmehjælp (ramme 50.52). Der udestår en analyse af helårseffekten i udviklingen af
hjemmehjælps- og hjemmesygeplejetimer grundet nedlukningen af kortidspladser på
Parken 1 pr. den 7. juli 2019 (ramme 50.56), herunder i hvilket omfang dette er årsagen
til den nævnte stigning i visitationen i hjemmehjælp.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Økonomisk overblik i 2020 ved anden budgetopfølgning for 2020 på Social- og
Sundhedsudvalget

Bevillings-
ramme
(1.000 kr.)
 

 
Vedtaget
budget
2020
(1)

 

Korrigeret
budget pr.
22/6-20
inkl. over-
førsler
(2)

 
*)Omplace-
ringer
(3)

 

*)
Mer-/
mindre-
forbrug
(4)

 
Forslag til
nyt budget
pr. 31/8-20
(2)+(3)+(4)=(5)

           

50.52
Tilbud til
ældre
pensionister

 486.292  488.882  -2.300  -746  485.836

           

50.54
Tilbud til
voksne med
særlige behov

 311.681  311.915  1.461  -834  312.542



           

50.56
Sundhed
og forebyggelse

 315.724  325.277  0  -241  325.036

           

50.58
Boligstøtte  63.891  65.791  0  -3  65.788

           

I alt  1.177.788  1.191.865  -839  -1.824  1.189.202

*) + = merudgifter eller mindreindtægter

  - = mindreudgifter eller merindtægter

Økonomisk overblik i 2020-2024 ved anden budgetopfølgning for 2020 på Social- og
Sundhedsudvalget

(1.000 kr.)  2020  2021  2022  2023  2024

           

Korrigeret budget
pr. 22. juni 2020
(inkl. overførsler)

 1.191.865  1.181.363  1.201.116  1.204.456  1.204.456

           

De samlede
ændringer *)  -2.663  2.296  2.486  2.072  2.072

           

Forslag til nyt budget
pr. 31. august 2020
(inkl. overførsler)

 1.189.202  1.183.659  1.203.602  1.206.578  1.206.578

           

som fordeler sig
således:           

           

50.52
Tilbud til ældre
pensionister

 485.836  484.067  503.646  508.800  508.800

           

50.54
Tilbud til voksne
med særlige behov

 312.542  310.748  310.970  308.973  308.973



           

50.56
Sundhed og
forebyggelse

 325.036  324.689  324.718  324.486  324.486

           

50.58
Boligstøtte  65.788  64.156  64.268  64.268  64.268

*) + = merudgifter eller mindreindtægter

  - = mindreudgifter eller merindtægter

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Reduktionen på 2,7 mio. kr. i 2020 og ændringerne i 2021-2024 på Social- og1.
Sundhedsudvalgets bevillingsrammer ved anden budgetopfølgning for 2020 godkendes
med henblik på at indgå som en del af Ballerup Kommunes samlede anden
budgetopfølgning for 2020, der forelægges for Økonomiudvalget og
Kommunalbestyrelsen.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 3 Mål- og rammebeskrivelser for budget 2021 på
bevillingsrammerne under Social- og Sundhedsudvalget



Indhold

Sammendrag

Mål- og rammebeskrivelserne for budget 2021 på Social- og Sundhedsudvalgets
bevillingsrammer forelægges til behandling inden førstebehandlingen af budget 2021 i
Kommunalbestyrelsen den 31. august 2020.

Baggrund

Mål- og rammebeskrivelserne udgør en del af Ballerup Kommunes budget for 2021.

Mål- og rammebeskrivelserne knytter sig til bevillingsoversigten, idet beskrivelserne angiver
grundlag, forudsætninger, mål og nøgletal m.m. for hvert bevillingsområde, jf. budget- og
regnskabssystemets (den gule) krav om specielle bemærkninger. Mål- og rammebeskrivelserne
under Social- og Sundhedsudvalget er tilpasset i forhold til organisationsændringerne som
trådte i kraft pr. den 1. januar 2020.

Det er Kommunalbestyrelsen, der godkender budgettet, herunder mål- og
rammebeskrivelserne. Denne kompetence kan ikke delegeres til det enkelte udvalg.

Sagsfremstilling

Administrationen har udarbejdet forslag til mål- og rammebeskrivelser for budget 2021 for
Social- og Sundhedsudvalgets bevillingsrammer. Mål- og rammebeskrivelserne udgør det
økonomiske og strategiske grundlag, som efterfølgende års budgetdrøftelser tager afsæt i.

For at give en bedre kobling mellem mål- og rammebeskrivelserne og det kommende års
budget, forelægges mål- og rammebeskrivelserne inden førstebehandlingen. Den bedre kobling
består i, at der gives en mulighed for at se det grundlæggende budget og de langsigtede mål
inden drøftelser og beslutning af budgettet for 2021. Foretages der ændringer på
bevillingsrammerne enten økonomisk eller ved nye politiske målsætninger i forbindelse med
indgåelse af "Aftale om budget 2021", tilrettes mål- og rammebeskrivelserne i
overensstemmelse hermed uden yderligere politisk behandling.

Mål- og rammebeskrivelserne indeholder:

Sammendrag
Beskrivelse af opgaver
Politiske målsætninger
Økonomisk driftsramme og bemærkninger.

I budgettet for 2021 er der følgende bevillingsrammer under Social- og Sundhedsudvalget:

50.52 Tilbud til ældre pensionister
50.54 Tilbud til voksne med særlige behov
50.56 Sundhed og forebyggelse



50.58 Boligstøtte.

Mål- og rammebeskrivelserne vil efterfølgende blive indarbejdet i Ballerup Kommunes samlede
budget for 2021 og overslagsårene 2022-2024.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Mål- og rammebeskrivelserne for budget 2021 på bevillingsrammerne under Social- og1.
Sundhedsudvalget indgår som en del af de samlede mål- og rammebeskrivelser til budget
2021 og overslagsårene 2022-2024, der forelægges Økonomiudvalget og
Kommunalbestyrelsen til godkendelse.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 4 Økonomisk handleplan for det specialiserede
voksenområde

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 31. marts 2020 Punkt 5



Indhold

Sammendrag

Sagen giver Social- og Sundhedsudvalget en halvårsstatus på de enkelte initiativer i den
økonomiske handleplan for det specialiserede voksenområde. Status viser besparelser der er
opnået pr. den 30. juni 2020.

Baggrund

Forud for budgetvedtagelsen for budget 2019-2022 udarbejdede og forelagde administrationen
en økonomisk handleplan for det specialiserede voksenområde.

I 2020 er indsatserne fra 2019 videreført, men handleplanen for 2020 er blevet udvidet, da der
med Budget 2019 og Budget 2020 er vedtaget yderligere sparekrav på det specialiserede
voksenområde. Derfor er den økonomiske handleplan for 2020 opdateret således, at alle tiltag
på området er inkluderet.

Sagsfremstilling

Arbejdet med indsatserne i den økonomiske handleplan har pr. den 30 juni 2020 resulteret i
opnåede besparelser på i alt 6.55 mio. kr.

Besparelserne varierer mellem de enkelte indsatser, og der er enkelte indsatser, hvor
der endnu ikke er opnået et resultat i 2020. Dette bunder særligt i de organisationsændringer,
der er foretaget mellem Center for Arbejdsmarked og Center for Voksne og Sundhed. I første
halvår af 2020 har fokus især været på den organisatoriske proces, og der er derfor indsatser
i den økonomiske handleplan, som der ikke er blevet arbejdet målrettet med endnu.

Af bilag fremgår på indsatsniveau den berammede besparelse for 2020, resultatet pr. den 30.
juni 2020 samt en kort beskrivelse af de tiltag, der har været iværksat.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag



Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Status for den økonomiske handleplan for det specialiserede voksenområde tages til1.
efterretning.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 5 Serviceniveauer for det specialiserede
voksenområde

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 2. juni 2020 Punkt 2

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget godkender forslag til reviderede serviceniveauer på udvalgte
paragraffer i serviceloven.

De reviderede serviceniveauer sendes i høring i Handicaprådet og Psykiatrirådet. Efter endt
høring forelægges sagen Social- og Sundhedsudvalget samt Kommunalbestyrelsen til endelig
godkendelse.

Baggrund

Med "Aftale om budget 2020" blev det vedtaget, at der skulle tages stilling til nye
serviceniveauer for indsatser efter serviceloven på det specialiserede voksenområde. De nye
serviceniveauer skal samlet generere en besparelse på 3 mio. kr. i 2021 stigende til 4 mio. kr. i
2022 og til 5 mio. kr. i 2023.



Sagsfremstilling

Sagen præsenterer Social- og Sundhedsudvalget for reviderede serviceniveauer på det
specialiserede voksenområde.

Der præsenteres serviceniveauer for følgende paragraffer:

Forebyggende, midlertidige indsatser, serviceloven § 82
Socialpædagogisk vejledning, serviceloven § 85
Borgerstyret Personlig Assistance, serviceloven § 96
Ledsagerordning, serviceloven § 97
Støtte-/kontaktperson, serviceloven § 99
Merudgifter, serviceloven § 100
Beskyttet beskæftigelse, serviceloven § 103
Aktivitets- og samværstilbud, serviceloven § 104
Midlertidigt botilbud, serviceloven § 107
Længerevarende botilbud, serviceloven § 108 samt almenboligloven § 105.

Revisionen af de enkelte paragrafområder er af mindre omfang, da administrationens vurdering
er, at Ballerup Kommunes nuværende serviceniveau følger lovgivning, vejledninger
og afgørelser inden for de enkelte paragrafområder. 

De specifikke områder, hvor det er oplagt at Ballerup Kommune reviderer sit serviceniveau, for
at finde de vedtagne besparelser er følgende:

At reducere serviceniveauet for aktivitet- og samværstilbud efter servicelovens § 104,
således at borgere ikke både kan tildeles et dag- og et aftentilbud. Som konsekvens heraf
foreslås også at lukke "Klub det nye sted", der er en aftenklub for borgere med
udviklingshæmning. Tilbuddet er et såkaldt "kan" og ikke et "skal" tilbud efter
serviceloven. Besparelsen beløber sig til 0,50 mio. kr. årligt.
 
At skærpe kravene til ledsagerordning efter servicelovens § 97, således at den tidligere
beslutning truffet af Social- og Sundhedsudvalget, om at alle
Ballerupborgere skal bevilliges det fulde antal ledsagertimer på 15 timer om måneden
omgøres til en konkret og individuel vurdering, hvor det også tages i betragtning, om
borgeren modtager ledsagelse via sin boform. Af forslag præsenteret for Social- og
Sundhedsudvalget den 29. januar 2019 om at nedsætte ledsagelse til borgere i botilbud
til maksimalt 8 timer om måneden er estimeret en besparelse på 0,35 mio. kr. årligt.

I forhold til skærpelse af serviceniveauer og visitationspraksis til særligt botilbudsområdet, som
er den primære udgiftsdrivende faktor, vurderer administrationen, at der er behov for en
grundlæggende ændring af Ballerup Kommunes nuværende serviceniveau inklusiv ændringer
på visitationspraksis, udmåling af indsatser samt takststruktur. Dette er et omfattende arbejde
på tværs af områder mellem Center for Voksne og Sundhed samt Center for Arbejdsmarked og
på tværs af myndighed og udførende led. Derfor vil der frem mod sommeren 2021 bliver
arbejdet videre med særligt serviceniveauerne for §§ 85, 107, 108 samt almenboliglovens §
105.

Derudover forventes de reviderede serviceniveauer ikke i sig selv at kunne indbringe de
vedtagne besparelser, og derfor skal serviceniveauerne læses i sammenhæng med den



økonomistyringsmodel, der praktiseres, og som er grundlaget for den økonomiske
handlingsplan.

Principperne for styring af det specialiserede voksenområde i Ballerup Kommune læner sig bl.a.
op af de anbefalinger VIVE (Det nationale forsknings- og analysecenter for velfærd) er kommet
med i deres rapport fra 2019 "Det specialiserede voksenområde – Inspiration til den
økonomiske styring".

Af de anbefalinger VIVE kommer med, er der på myndighedsområdet særligt gjort en indsats på
følgende områder:

Øget økonomisk bevidsthed i myndighedsafdelingen, bl.a. gennem opnåelse af
forhandlerkompetencer.
Større bevidsthed om brug af indsatstrappen – og deraf en styrket faglig drøftelse forud
for bevilling af indsatser.
Øgede faglige og økonomiske krav til indstillinger til visitationsudvalget.
Tæt sagsopfølgning og dialog mellem myndighed og udfører.

Det er administrationens vurdering, at de vedtagne besparelser primært vil skulle indfries ved,
at der nu er beskrevet serviceniveauer, som i samspil med et fortsat prioriteret fokus på
økonomistyring kan nedbringe Ballerup Kommunes udgifter på det specialiserede
voksenområde. Myndighedspraksis på det specialiserede voksenområde er nærmere beskrevet
i bilag.

Indfrielsen af de vedtagne besparelser vil blive fulgt via den økonomiske handlingsplan.

De reviderede serviceniveauer sendes i høring i Handicaprådet og Psykiatrirådet og når
høringssvarene foreligger behandles sagen igen i udvalget og efterfølgende i
Kommunalbestyrelsen til endelig godkendelse.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

De nye serviceniveauer skal understøtte en rammebesparelse på ramme 50.54 Tilbud til voksne
med særlige behov svarende til 3 mio. kr. i 2021 stigende til 4 mio. kr. i 2022 og 5 mio. kr. i
2023.

Bilag

12 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget



Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Forslag til reviderede serviceniveauer godkendes.1.
 
Forslag til de reviderede serviceniveauer sendes i høring i Handicaprådet og2.
Psykiatrirådet.

Beslutning

Indstillingen ikke godkendt. 

Social- og Sundhedsudvalget godkender, at forslag til ændringer i serviceniveauer for § 82ab, §
100 og § 107 sendes i høring, tilrettet med de på mødet faldne bemærkninger.

Social- og Sundhedsudvalget godkender ikke de foreslåede ændringer i serviceniveauerne for §
97, § 103, og 104. 

Punkt 6 Ballerup Kommunes Psykiatripolitik

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 15. november 2019 Punkt 13

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget præsenteres for den endelige udgave af Ballerup Kommunes
Psykiatripolitik til godkendelse. Herefter skal psykiatripolitikken i høring hos de øvrige stående
udvalg forud for den endelige vedtagelse i Kommunalbestyrelsen.

Baggrund

I regi af Ballerup Kommunes Psykiatriråd er der blevet udarbejdet en Psykiatripolitik for Ballerup
Kommune.

Psykiatripolitikken har været i høring hos relevante råd og interessenter, og herefter er
Psykiatripolitikken blevet gennemarbejdet i regi af Psykiatrirådet. Den endelige udgave
præsenteres nu for Social- og Sundhedsudvalget og skal sendes i høring i de øvrige stående
udvalg, før endelig vedtagelse i Kommunalbestyrelsen.



Sagsfremstilling

Social- og Sundhedsudvalget præsenteres for Ballerup Kommunes Psykiatripolitik. Politikken er
blevet udarbejdet i regi af Psykiatrirådet i Ballerup Kommune, og har været i høring hos
følgende råd og interessenter: 

Handicaprådet
Frivillighedsrådet
Seniorrådet
Ungdomsrådet 
Brydehuset
Headspace
Psykiatrisk Center Ballerup
Landsforeningen Autisme
SIND
Bedre Psykiatri.

Herefter er psykiatripolitikken endeligt gennemarbejdet i regi af Psykiatrirådet.

Social- og Sundhedsudvalget skal godkende den endelige udgave
af Ballerup Kommunes Psykiatripolitik og derefter sende psykiatripolitikken i høring hos de
stående udvalg forud for endelig vedtagelse i Kommunalbestyrelsen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Social- og Sundhedsudvalget godkender Ballerup Kommunes Psykiatripolitik forud for1.
endelig godkendelse i Kommunalbestyrelsen.
 
Ballerup Kommunes Psykiatripolitik sendes i høring i de øvrige stående udvalg forud for2.



endelig godkendelse i Kommunalbestyrelsen.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 7 Sundhedspolitik i Ballerup Kommune

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget 2. juni 2020 Punkt 10

Indhold

Sammendrag

Center for Voksne og Sundhed fremlægger forslag til ny Sundhedspolitik i Ballerup Kommune.

Baggrund

Social- og Sundhedsudvalget har tidligere sendt de tre pejlemærker: Mere bevægelse i
hverdagen, Bedre mental sundhed og Lighed i sundhed i høring hos de øvrige fagudvalg. Et
første udkast til en ny Sundhedspolitik i Ballerup Kommune forlægges nu til drøftelse i Social- og
Sundhedsudvalget.

Sagsfremstilling

Ballerup Kommune vil med denne sundhedspolitik intensivere forebyggelsesarbejdet og
implementere indsatser, som der er evidens for virker. Samarbejdet med aktører uden for
kommunen skal udvides og styrkes, så vi når ud til flest mulige borgere.

Forslaget til ny Sundhedspolitik i Ballerup Kommune har følgende mål frem mod 2029:

Flere vælger et røgfrit liv
Ingen børn og unge under 18 år bruger tobak
Flere lever op til anbefalingerne for fysisk aktivitet
Flere er del af et fællesskab
Flere har bedre livskvalitet og lever det liv, de gerne vil
Færre afbryder uddannelse eller mister kontakten til arbejdsmarkedet på grund af dårlig
mental sundhed.

Arbejdet med at opnå målene bygger på de tre politiske pejlemærker og nogle tilknyttede
indsatser:



Sundhed for alle
Forebygge rygestart og brug af andre tobaksprodukter blandt børn og unge
Indføre røgfri arbejdstid på kommunale arbejdsplader
Indføre flere røgfrie udemiljøer.
 

Mere bevægelse i hverdagen
Mere rammesat fysisk aktivitet og bevægelse i skole og dagtilbud
Gøre det attraktivt at vælge aktiv transport
Understøtte muligheder for fysisk aktivitet i indretningen af kommunens bygninger
og byrum.
 

Bedre mental sundhed
Fremme mental sundhed i skoler og på ungdomsuddannelser
Forebygge ensomhed
Understøtte muligheder for mødesteder i byrum og boligområder
Mindske sygefravær på kommunale arbejdspladser.

Der ønskes tydelige målbare effekter af politikken. Derfor er de foreslåede indsatser nationalt
afprøvede, har vist resultater og er velbeskrevet i dokumenter fra bl.a. de nationale
sundhedsmyndigheder.

Når Social- og Sundhedsudvalget har godkendt et udkast til en ny sundhedspolitik, så vil øvrige
fagudvalg, råd og nævn blive inviteret til at afgive høringssvar på sundhedspolitikken. Herefter
vil en endelig version af sundhedspolitik forelægges til behandling i Social- og
Sundhedsudvalget og endelig godkendelse i Kommunalbestyrelsen.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager leder af Forebyggelsesenheden Anne Ganner
Bech fra Center for Voksne og Sundhed under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget



Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Udkast til ny Sundhedspolitik i Ballerup Kommune drøftes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Med afsæt i drøftelserne udarbejdes et nyt udkast til Sundhedspolitik i Ballerup Kommune, og i
konsekvens heraf tilrettes tidsplanen, som blev godkendt på Social- og Sundhedsudvalgets
møde den 2. juni 2020.

Punkt 8 Årlig opgørelse over magtanvendelser 2019

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget orienteres om de magtanvendelser, der har været indberettet i
2019.

Der har i løbet af 2019 været 45 indberetninger af magtanvendelser fordelt ligeligt mellem
botilbud og plejecentre. Magtanvendelserne har holdt sig inden for den gældende lovgivning og
er blevet indberettet korrekt. Det er et generelt kendetegn ved Ballerup Kommunes
institutioner, at det, på korrekt vis, har været forsøgt at motivere beboerne med pædagogiske
tiltag, før magtanvendelserne blev taget i brug som sidste mulighed.

Der er et øget fokus på indberetninger af magtanvendelser, og der ses en stigning på
ældreområdet, som afspejler en øget fokus på indberetninger og ikke nødvendigvis mere brug
af magt over for beboerne.  

Det er ikke et mål i sig selv at nedbringe antallet af magtanvendelser til nul, idet
magtanvendelser kan være nødvendige af hensyn til borgerens situation, da manglende
handling kan resultere i, at beboeren på ældre- og handicapområdet vil være udsat for
omsorgssvigt. Det er afgørende at episoderne indberettes, evalueres og drøftes i
personalegruppen. Målet er at forebygge disse hændelser, og her er medarbejdernes viden og
kompetencer afgørende.

Baggrund

Ballerup Kommune har pligt til at følge udviklingen i anvendelsen af magt og andre indgreb i
den personlige frihed i forhold til egne borgere og borgere fra andre kommuner, som benytter



Ballerup Kommunes bo- og dagtilbud.
 

Formålet er, at det løbende kan vurderes, om der er behov for faglig og ledelsesmæssig
opfølgning. I serviceloven er der desuden krav om, at der én gang årligt forelægges en
beretning til Kommunalbestyrelsen om udviklingen på området.

Et tværfagligt udvalg, myndighedsgruppen, med repræsentation af fagprofessionelle fra både
handicapområdet og ældreområdet i Center for Voksne og Sundhed, behandler den enkelte
indberetning og træffer afgørelse om magtanvendelsen kan godkendes.

2019 var sidste år, hvor der blev indberettet magtanvendelser efter den gamle
lovgivning. Folketinget vedtog en ny og revideret lov, der trådte i kraft den 1. januar 2020 (se
bilag).
 

Sagen er fremstillet således, at der kan sammenlignes med indberetninger fra 2017 og 2018,
for at skabe et bedre overblik.

Sagsfremstilling

På handicapområdet har der i 2019 været 23 indberetninger om magtanvendelser. På
ældreområdet har der været 22 indberetninger. Til sammenligning var der i 2018 28
indberetninger på handicapområdet og 10 indberetninger på ældreområdet (se bilag).

Udviklingen, der viser mere end en fordobling af indberettede magtanvendelser på
ældreområdet, skyldes primært, at der kontinuerligt, gennem 2019, har været et øget fokus på
indberetninger af magtanvendelser. Dette har medført et større antal indberetninger, men ikke
nødvendigvis et øget antal faktiske magtanvendelser på plejecentrene. Der er tale om
magtanvendelse på 8 borgere i 2019 i forhold til 7 borgere i 2018. Det øgede antal indberettede
magtanvendelser er således ikke en indikator for, at markant flere borgere bliver udsat for
magt, men at der bliver registreret mere på plejecentrene.

Det fald i indberetninger der kan aflæses på handicapområdet, fra 28 til 23, indikerer et reelt
fald i magtanvendelser på borgerne på de botilbud Ballerup Kommune benytter, både i andre
kommuner og hos os selv.

Enhver magtanvendelse, som er foretaget af medarbejdere i Ballerup Kommune, skal
registreres og indberettes fra tilbuddet til Center for Voksne og Sundhed og til Socialtilsyn
Hovedstaden. Har en beboer på et af kommunens botilbud en anden handlekommune end
Ballerup Kommune, registreres magtanvendelsen og videresendes til handlekommunen, som
behandler sagen.

Magtanvendelser foretaget i dag- eller døgntilbud beliggende i andre kommuner over for
borgere, som Ballerup Kommune er handleansvarlig over for, sendes til Ballerup Kommune til
afgørelse.



Der foregår et kontinuerligt arbejde med at minimere brugen af magt, og det er
administrationens vurdering, at denne opgave prioriteres højt på vores botilbud og plejecentre.
For en del af vores borgere er det sjældent muligt helt at undgå anvendelsen af magt, da det
ofte, fagligt og etisk vurderet, er i borgerens egen interesse for at skabe en tryg, sikker og
forudsigelig hverdag.
 

Ballerup Kommune er derfor i dialog med vores plejecentre og botilbud for at få mere fokus på
indberetningerne således, at kommunen kan få et endnu tydeligere billede af, hvordan den
reelle situation er for de borgere, kommunen har ansvaret for.

Der er således fokus på magtanvendelsesområdet i hele Center for Voksne og Sundhed,
men magtanvendelse vil aldrig kunne undgås helt, da demenssygdomme og andre
udviklingshandicaps kan komme meget forskelligt til udtryk.

Opgørelsen over magtanvendelser i 2019 har været til høring i Seniorrådet og Handicaprådet.
Begge råd har taget opgørelsen til efterretning uden yderligere kommentarer.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

5 bilag

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Årlig opgørelse over magtanvendelser i 2019 tages til efterretning.1.

Beslutning

Indstillingen ikke godkendt.

Social- og Sundhedsudvalget ønsker, at opgørelsen over magtanvendelser 2019 sendes i høring



i Psykiatrirådet, hvorefter sagen atter forelægges udvalget, inden sagen går videre til
Kommunalbestyrelsen.

Punkt 9 Procesplan for den videre udvikling på
ældreområdet

Indhold

Sammendrag

Antallet af ældre borgere 65+ årige i Ballerup Kommune er stigende, og behovet for
kommunale velfærdsydelser følger denne udvikling. Udviklingen kræver ressourcer ud over
Ballerup Kommunes, hvorfor det er nødvendigt at drøfte, hvordan et samarbejde mellem
kommunen, den ældre borger, de pårørende og civilsamfundet kan danne rammerne for et godt
ældreliv i Ballerup Kommune.

Social- og Sundhedsudvalget præsenteres for udviklingstendenserne inden for ældreområdet og
godkender forslag til procesplan for videreudvikling af ældreområdet i Ballerup Kommune.

Baggrund

Ballerup Kommunes befolkning er, ligesom i resten af Danmark, under udvikling. Siden
år 2015 er antallet af 65+ årige i Ballerup Kommune vokset markant og det vurderes, at der vil
ske en stigning i antal fra 10.083 i første kvartal i 2020 til 11.033 i 2030, hvoraf en stor
del udgør aldersgruppen 80+ årige (se bilaget "Befolkningsudvikling for ældre 65+ årige" - skal
læses).

Udviklingen i antallet af ældre skyldes store årgange af borgere, der går på pension. Dertil en
stor andel borgere, som grundet sund aldring lever længere, og derfor træder ind i
aldersgruppen 80+ årige.

Med denne udvikling sker en naturlig ændring i behovet for kommunale velfærdsydelser inden
for de kommende ti år. Samtidig ses en faldende tendens i antallet af arbejdsdygtige borgere,
grundet små årgange, som træder ind på arbejdsmarkedet.

Med baggrund i ovenstående er der behov for en politisk drøftelse af fremtidens
ældreområde i Ballerup Kommune, for at kunne imødekomme de opgaver og udfordringer,
som udviklingen indebærer.

Sagsfremstilling

Danskerne lever sundere og er mere aktive end tidligere, hvorfor vi i Danmark lever længere
end nogensinde.



Sund aldring udskyder behovet for støtte og pleje hos den ældre 65+ årige, men forårsager
samtidig et stigende antal af ældre 80+ årige, som har øget behov for velfærdsydelser (Kilde:
KL's debatoplæg, se bilag - Inspirationslæsning).

Den ældre borger i Ballerup Kommune

I Ballerup Kommune har størstedelen af borgere over 65 år i dag endnu ikke behov for
kommunale velfærdsydelser. Dette fremgår i nedenstående tabel, som viser den aktuelle andel
af ældre borgere i Ballerup Kommune, samt andelen af ældre borgere, som får kommunale
ydelser inden for hjemmehjælp og hjemmesygepleje, eller er bosat i pleje- eller ældrebolig.
Borgerne er inddelt i aldersgrupperne 65 til 79 årige, samt 80 årige og derover.

Aldersgruppe
65 til 79 årige

Aldersgruppe
≥80 årige

Antal borgere i alt * 7139 2939

Antal med anden statsborgerskab end dansk * 297 67

Antal som modtager hjemmehjælpsydelser indenfor
praktisk og personlig pleje (undtagen levering af mad) ** 342 395

Antal som modtager hjemmesygepleje i eget hjem ** 374 574

Antal i plejebolig ** 91 227

Antal i ældrebolig ** 63 68

* Danmarks Statistik, Statistikbanken, trukket for andet kvartal 2020
** KMD Nexus analyseportal, intern statistik trukket den 1. juli 2020

Men ligesom i resten af Danmark vil antallet af borgere i aldersgruppen 80+ årige i Ballerup
Kommune stige de kommende 10 år (jf. bilag - Befolkningsudvikling for ældre 65+
årige), og behovet for kommunale ydelser vil tilsvarende vokse.

Hvad er det gode ældreliv?

Undersøgelser af, hvad det gode ældreliv er, viser, at den ældre borger forbinder et godt
ældreliv med at kunne bibeholde det vante liv trods behov for støtte og hjælp. Dette indebærer
bl.a. muligheden for at fastholde et velfungerende socialt liv, samt muligheden for at være en
aktiv del af samfundet gennem deltagelse i sociale aktiviteter, som for den enkelte opleves
meningsfulde (Kilde: Sundhedsstyrelsens faglige debat, se bilag - Inspirationslæsning).

Ballerup Kommunens visioner og værdier for ældreområdet understøtter dette ved at fokusere
på livskvalitet, ved at sætte borgeren i centrum og tage udgangspunkt i den enkeltes ønsker og
behov. Samt selvbestemmelse, ved at understøtte borgerens mulighed for at fastholde og
fortsætte den dagligdag, som de er vant til (Kilde: Ballerup Kommunes Værdighedspolitik).

Hvad der er meningsfuldt for den ældre borger er imidlertid lige så forskelligt som hos alle
andre mennesker, og det kræver ressourcer ud over kommunens at kunne sikre rammerne for



et godt ældreliv fremadrettet. Derfor er det nødvendigt at drøfte, hvordan Ballerup Kommune i
samarbejde med den ældre borger, deres pårørende, samt foreningerne og de frivillige i
civilsamfundet kan danne rammerne for et godt ældreliv (Kilde: KL's debatoplæg, se bilag).

En undersøgelse fra VIVE understreger ligeledes behovet for at videreudvikle ældreområdet
som følge af den demografiske udvikling med flere ældre og færre arbejdsdygtige yngre
borgere, men beskriver samtidig udfordringer ved at skabe en afhængighed af ældre borgeres
personlige netværk, så ældre uden netværk er dårligere stillet (Kilde: VIVE "Tolv scenarier for
fremtidens ældre", se bilag - Inspirationslæsning).

Procesplan for videreudvikling af ældreområdet

Formålet med procesplanen er at facilitere en række tematiserede drøftelser, som har relevans
inden for de overordnede emnespørgsmål:

Hvad er det gode ældreliv i Ballerup Kommune?
Hvordan sikrer Ballerup Kommune, at rammerne muliggør et godt ældreliv for den
enkelte?

Drøftelserne skal danne grundlag for en samlet handleplan for videreudviklingen af
ældreområdet i Ballerup Kommune.

Processen indebærer følgende:

En kick-off workshop, hvor Social- og Sundhedsudvalget sammen med interessenter og
aktører inden for ældreområdet i Ballerup Kommune, inviteres til at drøfte, hvad det gode
ældreliv er.

Workshoppen vil indledes med emnerelevante oplæg fra fx Center for sund aldring,
samt fra lokale aktører som fx Ældre Sagen Ballerup. Oplæggene skal, sammen
med en række spørgsmål til deltagerne, fungere som emnestarter for de
efterfølgende gruppebaserede drøftelser.
 

En halv temadag, hvor Social- og Sundhedsudvalget sammen med Seniorrådet fortsætter
drøftelserne fra Kick-off workshoppen med fokus på at videreudvikle ældreområdet i
Ballerup Kommune. Temadagen indledes med oplæg ud fra temaerne: "Ældre er
forskellige og skal behandles forskelligt", "Pårørende er en vigtig samarbejdspartner" og
"Samarbejde mellem kommune og civilsamfund kan fremme sundhed og trivsel".
 
På det efterfølgende møde i Social- og Sundhedsudvalget, drøftes et udkast til handleplan
for videreudviklingen af ældreområdet i Ballerup Kommune.

Tidsestimat på processen er 4. kvartal 2020 og 1. kvartal 2021.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager stabskonsulent Sofie Kristiansen Grønfeldt fra
Center for Voksne og Sundhed under behandlingen af sagen.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser.
Udgifter i forbindelse med honorar til gæsteoplægsholdere er planlagt finansieret
af værdighedspuljen på ældreområdet.

Bilag

4 bilag, heraf anbefales at bilag "Befolkningsudvikling for ældre 65+ årige" - læses.

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

 Procesplanen for videreudvikling af ældreområdet godkendes.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

I forhold til inddragelse af borgere og øvrige aktører skal der tages initiativer, der kan bidrage
til, at vi får en bred involvering.

Punkt 10 Kvalitetsstandard for genoptræning og
vedligeholdelsestræning samt hjemmevejledning for
senhjerneskadede 2020

Tidligere behandling

Kommunalbestyrelsen den 25. januar 2016 Punkt 11

Indhold



Sammendrag

Der er udarbejdet et forslag til "Kvalitetsstandard for genoptræning og vedligeholdelsestræning
samt hjemmevejledning for senhjerneskadede 2020" efter serviceloven §§ 85 og 86 stk. 1 og 2.

Administrationen forelægger hermed forslag til kvalitetsstandarden for Social- og
Sundhedsudvalget. Forslaget sendes herefter til høring i Handicaprådet og Seniorrådet, og når
høringssvar foreligger behandles sagen igen i udvalget med efterfølgende forelæggelse i
Kommunalbestyrelsen til endelig godkendelse. Der er tale om en redaktionel omskrivning.

Baggrund

Kvalitetsstandarden beskriver de tilbud, man som borger kan forvente at modtage fra Ballerup
Kommune, når borgeren bliver visiteret til genoptræning og vedligeholdelsestræning samt
hjemmevejledning for senhjerneskadede efter serviceloven.

Serviceniveauet besluttes af kommunen, for at sikre, at alle borgere over 18 år modtager
træning på lige vilkår.

Det er administrationens hensigt, at skabe et overblik for både borgere og ansatte,
der beskæftiger sig med denne lovgivning inden for træning og aktivitet.

Der pågår et samlet arbejde med at udarbejde kvalitetsstandarder på området. Det fremlagte
er opdateret, så det svarer til opsætning og layout svarende til områdets øvrige
standarder. Denne kvalitetsstandard er ikke udarbejdet på baggrund af den gamle fra 2015,
men en helt ny standard på området, så derfor er det ikke muligt at vise ændringer i bilag.

Sagsfremstilling

Kvalitetsstandarden vedrører den lovgivningsmæssige ramme, målgruppe og en specificering af
hvem, der er i målgruppen for ydelser efter serviceloven §§ 85 og 86.

Som en del af standarden besvares "hvordan, hvilke og hvad"- spørgsmål man som henholdsvis
borger og ansat måtte have i en ansøgningssituation. Men også en afklaring af gensidige
forventninger til hinanden, som ansøger og som ansat. Endelig er der, i slutningen af
standarden, en henvisning til lov- og klageregler. Der er tale om en redaktionel omskrivning.

Standarden vil fremadrettet indgå i den årlige opfølgning på samtlige kvalitetsstandarder inden
for træning og aktivitet.

Sagen vil efterfølgende blive sendt til høring i Handicaprådet og Seniorrådet.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Forslag til "Kvalitetsstandard for genoptræning og vedligeholdelsestræning samt1.
hjemmevejledning for senhjerneskadede 2020" godkendes.
 
Forslag til "Kvalitetsstandard for genoptræning og vedligeholdelsestræning samt2.
hjemmevejledning for senhjerneskadede 2020" sendes i høring i Handicaprådet og
Seniorrådet.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 11 Kvalitetsstandard for aktivitetstilbud for ældre
efter serviceloven

Indhold

Sammendrag

Der er udarbejdet et forslag til Kvalitetsstandard for aktivitetstilbud for ældre efter serviceloven
§§ 84 og 104.

Administrationen forelægger hermed forslag til kvalitetsstandarden for Social- og
Sundhedsudvalget. Forslaget vil herefter blive sendt i høring i Handicaprådet og Seniorrådet, og



når høringssvar foreligger behandles sagen igen i udvalget med efterfølgende forelæggelse i
Kommunalbestyrelsen til endelig godkendelse. Standarden præciserer nuværende praksis.

Baggrund

Det er administrationens hensigt, at skabe overblik for både borgere og ansatte, der er i
målgruppen inden for servicelovens lovområde jf. §§ 84 og 104.

Der pågår et fortløbende arbejde med, at udarbejde kvalitetsstandarder. Det fremlagte er
udarbejdet, så det svarer til opsætning og layout svarende til områdets øvrige standarder. 

På den baggrund er det nu muligt, at fremlægge kvalitetsstandarden og det medfølgende
serviceniveau til politisk godkendelse. Der har ikke tidligere været forelagt en kvalitetsstandard
for dette område i Social- og Sundhedsudvalget og derfor vedlægges ikke tidligere standard,
hvoraf ændringerne fremgår.

Sagsfremstilling

Kvalitetsstandarden beskriver de aktivitetstilbud, man som borger kan forvente at modtage fra
Ballerup Kommune, når borger bliver visiteret til aktivitetstilbud for ældre efter gældende regler
i serviceloven. Serviceniveauet besluttes af kommunen, for at sikre, at målgruppen
modtager tilbud på lige vilkår.

Standarden præciserer nuværende praksis og vil fremadrettet indgå i den årlige opfølgning af
kvalitetsstandarder.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling



Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Forslag til "Kvalitetsstandard for aktivitetstilbud for ældre efter servicelovens § 84 og §1.
104" godkendes.
 
Forslag til "Kvalitetsstandard for aktivitetstilbud for ældre efter servicelovens § 84 og §2.
104" sendes i høring i Handicaprådet og Seniorrådet.

Beslutning

Indstillingen godkendt

Punkt 12 Smagspanel til Køkken Ballerup

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 2. juni 2020 Punkt 1

Indhold

Sammendrag

Køkken Ballerup starter et smagspanel i september 2020 med deltagelse af brugere af
kommunens caféer, Seniorrådet samt Social- og Sundhedsudvalget. Social- og
Sundhedsudvalget skal udpege repræsentanter til smagspanelet.

Baggrund

Køkken Ballerup producerer og leverer maden til Ballerup Kommunes plejecentre og
pensionistcaféer og arbejder fortløbende med udvikling af kvalitet og brugertilfredshed.

Sagsfremstilling

Ældre borgere, hvad enten de kommer som cafégæst eller bor i en plejebolig, skal opleve, at
der er fokus på den gode mad i Ballerup Kommune. Måltidet er for mange en af dagens
højdepunkter, og derfor skal det være en god begivenhed.

Køkken Ballerup vil som led i deres fortsatte udvikling oprette et smagspanel, hvor der ønskes
deltagelse af borgere, repræsentanter fra Social- og Sundhedsudvalget samt repræsentanter fra
Seniorrådet (se bilag). Smagspanelet skal bidrage til udviklingen ved at diskutere og vurdere
kvaliteten og smagen af maden samt de omgivelser måltidet indtages i, for herved at inspirere
og give Køkken Ballerup input til den fortsatte udvikling.



Smagspanelet forventes at starte op i september 2020 og vil mødes i caféernes åbningstid.
Køkken Ballerup har udarbejdet et oplæg til, hvor mange repræsentanter, der foreslås at
deltage i smagspanelet (se bilag). Seniorrådet har på deres møde i juni 2029 valgt to
repræsentanter og en suppleant.

Social- og Sundhedsudvalget skal i denne sag beslutte, hvem der skal deltage i smagspanelet.
For at sikre Social- og Sundhedsudvalget deltagelse, når panelet mødes, skal udvalget vælge to
repræsentanter og to suppleanter, som kan indtræde i panelet ved afbud fra de valgte
repræsentanter. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Udgifter til smagspanelet holdes inden for Køkken Ballerups budget.

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Der udpeges to repræsentanter til smagspanel Køkken Ballerup af og blandt Social- og1.
Sundhedsudvalgets medlemmer.
 
Der udpeges to suppleanter til smagspanel Køkken Ballerup af og blandt Social- og2.
Sundhedsudvalgets medlemmer.

Beslutning

Indstilling godkendt.

Lolan Marianne Ottesen (A) og Birgitte Dahl (O) er valgt som repræsentanter. Jack Nør (A) og
Kåre Harder Olesen (V) er valgt som suppleanter til smagspanel Køkken Ballerup.



Punkt 13 "Skole på Tværs"

Indhold

Sammendrag

Region Hovedstadens Psykiatri har sammen med 4K-kommunerne Gladsaxe, Lyngby-Taarbæk,
Gentofte og Rudersdal etableret "Skole på Tværs".

"Skole på Tværs" tilbyder recovery-kurser til mennesker med psykisk sårbarhed, pårørende,
medarbejdere og frivillige i de fire deltagende kommuner. Den koordinerende funktion og
formandsskabet for styregruppen ligger hos Skolen for Recovery i Region Hovedstadens
Psykiatri.

Med budget 2020 har Kommunalbestyrelsen prioriteret midler til, at Ballerup Kommune kan
indtræde i samarbejdet om "Skole på tværs".

Anbefalingen fra "Skole på Tværs" er dog, at Ballerup Kommune ikke indtræder i det
nuværende samarbejde men i stedet afsøger mulighed for at etablere et lignende
tværkommunalt samarbejde med kommuner i umiddelbar geografisk nærhed.

Baggrund

I Budget 2020 er der prioriteret 60.000 kr. til, at Ballerup Kommune kan indgå aftale med
Region Hovedstadens Psykiatri om at deltage i "Skole på Tværs", således at borgere og
medarbejdere i Ballerup Kommune kan benytte undervisningstilbuddene i "Skole på Tværs".

Sagsfremstilling

"Skole på Tværs" er en udløber af Region Hovedstadens "Skolen for Recovery", der tilbyder
kurser for patienter, pårørende og medarbejdere i Region Hovedstadens Psykiatri. Deltagelse i
kurserne er frivilligt, og der sker ingen faglig kobling til deltagernes eventuelle
behandlingsforløb eller kommunale indsatser. Ligesom der heller ikke monitoreres på effekt af
deltagelse i kurserne.

"Skole på Tværs" er et samarbejde mellem Skolen for Recovery i Region Hovedstadens Psykiatri
og de fire kommuner: Gladsaxe, Lyngby-Taarbæk, Gentofte og Rudersdal. Undervisningens mål
er at understøtte recovery-processer og skabe bedre muligheder for at komme sig. Kurserne er
for både mennesker med psykisk sårbarhed, pårørende, medarbejdere og frivillige i de fire
deltagende kommuner. De enkelte kommuner er ansvarlige for at udvikle og afholde kurser, og
kurserne afvikles primært på lokationer i de deltagende kommuner. 

Den koordinerende funktion i samarbejdet varetages af Skolen for Recovery. Udgiften hertil er
ca. 50.000 kr. årligt for hver deltagende kommune. Derudover forpligter kommunerne sig til at



levere medarbejdere til at indgå i arbejds- og styregruppe samt ikke mindst til at udvikle og
afholde kurser, der er åbne for borgere i de deltagende kommuner.

Administrationen har været i dialog med "Skole på Tværs" om mulighederne for at indtræde i
samarbejdet.

Tilbagemeldingen fra "Skole på Tværs" er, at det ikke vil være hensigtsmæssigt for Ballerup
Kommune at indtræde i det allerede etablerede samarbejde. For det første fordi de øvrige
kommuner har en indbyrdes geografisk nærhed, der gør, at borgerne kan deltage i kurser på
tværs af kommuneskel. For Ballerup-borgere vurderes den geografiske afstand at være en
udfordring. 

For det andet er vurderingen, at antallet af kommuner i samarbejdet ikke bør blive for stor.
Desuden er samarbejdet blandt de fire nuværende kommuner også baseret på, at de i en række
andre sammenhænge arbejder sammen. Med 4K-samarbejdet, som de kalder det, har de derfor
en etableret samarbejdsplatform, som fungerer, og som Ballerup Kommune ikke er en del af.

I stedet anbefaler ledelsesrepræsentanter for Skolen for Recovery, at Ballerup Kommune
afsøger muligheden for at indgå i et tværkommunalt samarbejde med geografisk nære
samarbejdskommuner - fx Herlev, Egedal og Furesø Kommuner - om at oprette en egen udgave
af "Skole på Tværs". Skolen for Recovery vil i så fald være interesseret i at indgå i samarbejdet
og hjælpe med at opbygge initiativet samt indtage den koordinerende funktion i lighed
med deres rolle i "Skole på Tværs".

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Arbejdsmarked indstiller, at

Der på baggrund af anbefalingerne fra "Skolen for Recovery" ikke arbejdes videre med1.



indtrædelse i "Skole på tværs" i den form som beskrevet i "Aftale om budget 2020".
 
Det drøftes om administrationen skal afsøge muligheden for at etablere en egen udgave2.
af "Skole på tværs" med Ballerup Kommunes samarbejdskommuner og Skolen for
Recovery.

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Mulighederne for at etablere et samarbejde med de omkringliggende kommuner undersøges,
og administrationen vender tilbage til Social- og Sundhedsudvalget herom.

Punkt 14 Opfølgning på handlingsplan fra Social- og
Sundhedsudvalgets studietur 2020

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 5. maj 2020 Punkt 7

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget skal godkende opfølgningen på handlingsplanen fra udvalgets
studietur 2020, og tidsplanen for den videre opfølgning på planen.

Baggrund

Social- og Sundhedsudvalget var på studietur i perioden fra den 25. til den 28. februar 2020,
hvor følgende kommuner blev besøgt; København, Odense, Aarhus, Aalborg og Frederikshavn.

Studieturens overordnede temaer var velfærdsteknologi, nybyggeri, og tilbud til borgere med
demens. Temaerne tog udgangspunkt i Social- og Sundhedsudvalgets arbejdsplan for perioden
2018-2021. Social- og Sundhedsudvalget ønskede, ved at tage på studietur, at hente inspiration
og viden til den fremtidige udvikling af kerneopgaven i Center for Voksne og Sundhed.

Sagsfremstilling

Opfølgning på handlingsplanen for Social-og Sundhedsudvalgets studietur 2020 fremgår af
bilag. Handlingsplanen indeholder 11 forskellige indsatser som Social-og Sundhedsudvalget
ønsker at igangsætte. Hver enkelt indsats har en kort formålsbeskrivelse, og deadline for
udførelse. Derudover er der i denne opfølgning på handlingsplanen beskrevet de enkelte trin for



udførelse af hver enkelt indsats og til sidst en status for indsatsens gennemførelse.

Generelt er alle indsatser i handlingsplanen igangsat eller under planlægning og følger
dermed tidsplanen for gennemførelse. 

Social- og Sundhedsudvalget vil blive orienteret om status på handlingsplanen i januar 2021 og
januar 2022.

På Social- og Sundhedsudvalgets møde deltager velfærdsteknologikoordinator Niels Kisku fra
Center for Voksne og Sundhed under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser. Afprøvninger finansieres af anlægsmidler fra
Velfærdsteknologi og IT infrastruktur. Større og bredere implementeringsindsatser vil blive
foreslået som en separat anlægssag med businesscase.

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Opfølgning på handlingsplan fra Social- og Sundhedsudvalgets studietur godkendes.1.
 
Tidsplanen for den videre opfølgning på handleplan fra Social- og Sundhedsudvalgets2.
studietur godkendes.

Beslutning

Indstillingen godkendt



Punkt 15 Input til KKR vedrørende ny praksisplan fra
2021 for almen lægepraksis i Region Hovedstaden

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 3. marts 2020 Punkt 9

Indhold

Sammendrag

Social- og Sundhedsudvalget skal drøfte om der på baggrund af det fremsendte materiale fra
Praksisplanudvalget er behov for at afgive supplerende bemærkninger om kommunale ønsker
til ny praksisplan for almen praksis.

Baggrund

De kommunale politikere i Praksisplanudvalget (PPU) har besluttet at gennemføre en
supplerende høring af kommunale ønsker til en kommende praksisplan. Beslutningen skyldes,
at det planlagte politiske dialogmøde om praksisplanen på grund af COVID-19 erstattes af et
udvidet møde i PPU og således er deltagerkredsen mere snæver.

Høringsfristen for afgivelse af supplerende bemærkninger er den 28. august 2020.

Sagsfremstilling

Kommunerne har nu mulighed for at afgive supplerende bemærkninger til ny praksisplan i
forlængelse af høringen gennemført i perioden fra januar til marts 2020. Den enkelte kommune
vurderer, om det er relevant at afgive supplerende bemærkninger og om de i givet fald skal
undergå politisk behandling.

Høringen skal supplere notatet (se bilag Kommunale ønsker til Praksisplanen for almen praksis
2021) udarbejdet i forlængelse af den tidligere høring i kommunerne, og som blev godkendt på
KKR-mødet den 19. juni 2020, hvor følgende temaer blev identificeret:

Sikring af den nødvendige lægedækning
Tilgængelighed i almen praksis
Borgere med kronisk sygdom
De kommunale akutfunktioner/akutområdet
Samarbejdet i ekstraordinære situationer (som fx COVID-19).

I bilaget "Spørgsmål i forbindelse med supplerende bemærkninger til ny praksisplan for almen
praksis" er der formuleret en række emner til inspiration for drøftelsen og afgivelse af
eventuelle supplerende bemærkninger. 



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Det besluttes hvilke supplerende bemærkninger, der ønskes givet til den nye praksisplan.1.
 
På baggrund af input formulerer og fremsender administrationen de supplerende2.
bemærkninger til Praksisplanudvalgets videre behandling.  

Beslutning

Indstillingen godkendt med denne bemærkning:

Social- og Sundhedsudvalget har ikke supplerende bemærkninger til det samlede notat
om kommunernes høringssvar til ny praksisplan for almen praksis.

Punkt 16 TILLÆGSDAGSORDEN Forslag til Ballerup
Kommunes Frivillighedspolitik

Tidligere behandling

Kultur- og Fritidsudvalget den 5. november 2019 Punkt 8

Indhold

Sammendrag



Fagudvalgene skal drøfte forslag til Ballerup Kommunes Frivillighedspolitik. Forslag til Ballerup
Kommunes Frivillighedspolitik sendes til høring i Kultur- og Fritidsudvalget, Teknik- og
Miljøudvalget, Social- og Sundhedsudvalget, Børne- og Skoleudvalget samt Erhverv- og
Beskæftigelsesudvalget. 

Baggrund

Af budgetaftalen for 2019, punkt 1.15, fremgår det, at der ønskes en frivillighedspolitik i
Ballerup Kommune på baggrund af møder, hvor borgerne kommer med forslag til, hvordan
Ballerup Kommune kan forbedre arbejdet med og omkring frivillighed. Der skal ligeledes
udarbejdes en værktøjskasse, så det sikres, at der handles på ambitionerne. Opgaven er
forankret i Kultur- og Fritidsudvalget.

Sagsfremstilling

I forbindelse med udarbejdelsen af en ny frivillighedspolitik for Ballerup Kommune er der
iværksat en række initiativer:

Arbejdsgruppe

Der er nedsat en arbejdsgruppe med kommunale medarbejdere, der til daglig har kontakt med
frivillige, samt med formanden for Folkeoplysningsudvalget samt formanden for
Frivillighedsrådet. Arbejdsgruppen har bidraget til oplæg og deltaget i møderne "Frivillige
Fortæller" og er væsentlige for at sikre, at frivillighedspolitikken og -indsatsen afspejler de
faktiske udfordringer og potentialer i Ballerup Kommune. Arbejdsgruppen vil på sigt overgå til at
være et fast netværk mellem medarbejdere, der arbejder med frivillighed.

Interviews, Frivillige Fortæller og fagudvalgsmøder

Der har været afholdt interviews med alle udvalgsformandsskaber, dels for at sikre ejerskab,
dels for at få input til politikken. Der har været drøftelser af input til politikken i alle fagudvalg.

De ”borgerrettede centerchefer” er blevet interviewet om hvilke udfordringer og potentialer, de
ser i frivillighed og deres bidrag bruges bl.a. i de cases/scenarier, der er lagt frem for
Kommunalbestyrelsen og fagudvalg. 

Endelig har der været afholdt to møder i "Frivillige Fortæller", hvor mange forskellige frivillige (i
forhold til emne, type og grad af organisation) har deltaget sammen med kommunalpolitikerne.

Alle disse input er indgået i arbejdet med frivillighedspolitikken og de inddrages i den
efterfølgende indsats, der skal sikre implementering af politikken.

Værktøjskassen og ændring af hjemmesiden

Opbygningen af Ballerup Kommunes hjemmeside er blevet ændret og alle informationer om
frivillighed (forsikring, love og regler, benyttelse af byens rum/faciliteter m.m.) er nu samlet ét



sted under overskriften "Min fritid". Hermed er det nu gjort lettere at finde frem til informationer
om enhver form for frivillighed og fritidsaktiviteter. Via dette greb er "Værktøjskassen" ligeledes
realiseret. Endvidere er der på kommunens intranet etableret et sted, hvor ansatte kan søge
information og inspiration om frivillige, foreninger, regler og love om frivillighed og om arbejdet
med frivillige. De to greb skal medvirke til, at det bliver lettere at samarbejde frivillige og
kommune imellem.

Tidsplan for vedtagelse af frivillighedspolitikken

Forslag til Frivillighedspolitikken forelægges samtidig i alle udvalg i august måned 2020,
hvorefter et revideret udkast behandles i Kultur- og Fritidsudvalget, der sender det videre til
Kommunalbestyrelsen. Politikken forventes sendt i høring i oktober måned - ikke blot blandt
foreninger, råd og nævn, men også blandt de nye typer frivillighed, som forslaget søger at
favne. Politikken forventes endeligt vedtaget ultimo 2020.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Der afgives høringssvar til Ballerup Kommunes Frivillighedspolitik.1.

Beslutning

Indstillingen godkendt med følgende bemærkninger:

Linje 55: ... som en del af personalets kerneopgave, dvs. ordet personale indsættes.
 

Linje 75: Social- og Sundhedsudvalget er enig i budskabet om at udvikle/udbygge samarbejdet



med de frivillige, men udvalget ønsker samtidig, at der skal være opmærksomhed på, at den
kommunale sektor ikke "overtager" de opgaveområder, som de frivillige organisationer
varetager.
 

Linje 86: I afsnittet Forståelse af frivillighed i Ballerup Kommune, ønsker Social- og
Sundhedsudvalget, at det fremgår at frivillighed er et supplement til og ikke en erstatning for
en kommunal indsats.

Punkt 17 Godkendelse af referat (underskriftside)

Beslutningen træffes af

Social- og Sundhedsudvalget

Indstilling

For at godkende referatet for dette møde skal alle medlemmer af udvalget klikke på
"Godkendt". 

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/social-og-sundhedsudvalget-11-08-2020


